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Lumina lină a Sărbătorilor de Paşti 
reaprinde în sufletul nostru făclia speranţei 

şi a încrederii în 
Învierea din veac. 

Să ne bucurăm 
împreună:

Hristos a Înviat!

reaprinde 

Î

Hristos a 

Stimaţi elevi – viitori studenţi, stu-
denţi, părinţi, cadre didactice din insti-
tuţiile de învăţământ superior din Repu-
blica Moldova,

Consiliul Rectorilor din Republica Mol-
dova dezaprobă şi condamnă categoric  
acţiunile de devastare a sediilor Preşedin-
ţiei şi Parlamentului, întreprinse în cadrul 
manifestărilor stradale din 7 aprilie 2009.

Aceste acţiuni nu au nimic comun cu 
misiunea universitară şi normele demo-
cratice de protest, cu educaţia tineretului 
în spiritul onorării  valorilor şi atributelor 
statului.  

Acţiunile devastatoare de la 7 aprilie 
2009 au cauzat prejudicii materiale con-
siderabile patrimoniului cultural naţional, 
au ştirbit imaginea Republicii Moldova în  
plan internaţional, au afectat aspiraţiile so-
cietăţii de integrare în Spaţiul Comunitar 
European la care aspiră şi tineretul.

De altfel, dimensiunea de integrare  eu-
ropeană a fost şi este un deziderat practic 
al tuturor partidelor politice participante la 
scrutinul electoral parlamentar.

Dragi studenţi,
Vă îndemnăm să nu vă lăsaţi antre naţi 

în manifestări neautorizate însoţite de acte 
de violenţă care în niciun caz nu corespund 

normelor democratice şi pot genera desta-
bilizarea situaţiei cu instaurarea haosului şi 
confruntărilor şi, cel mai tragic, pun în pe-
ricol viaţa şi sănătatea tineretului – cea mai 
mare bogăţie a ţării.

Comunitatea universitară a fost, este 
şi va fi împreună cu voi în afirmarea celor 
mai importante valori ale existenţei: pros-
peritate, dezvoltare prin cunoaştere, care 
pot fi dobândite doar în condiţii de pace 
şi toleranţă.

Să alegem deci ceea ce ne-ar caracteri-
za ca europeni, ca cetăţeni, patrioţi ai ţării 
noastre Republica Moldova.

Suntem convinşi că numai prin coe-
ziunea normelor democratice şi a respon-
sabilităţii civice vom realiza împreună sta-
bilitatea, dezvoltarea şi prosperitatea ţării 
noastre. 

Totodată, adresăm un apel către orga-
nele de resort responsabile de asigurarea 
ordinii publice şi către instituţiile mass-me-
dia de a se abţine de la măsuri şi prezentări 
informaţionale neadecvate, care ar condu-
ce la tensionarea şi agravarea situaţiei.

Aprobată la şedinţa 
Consiliului Rectorilor 

din Republica Moldova, 
10 aprilie 2009

Consiliul Rectorilor din RM 
face un  apel către tineri

C onsiliul Rectorilor din Republica Moldova a dat publicităţii o Adresare 
către tineretul studios, profesori, părinţi, prin care dezaprobă şi 

condamnă acţiunile de devastare a sediilor Preşedinţiei şi Parlamentului, 
întreprinse în cadrul manifestărilor stradale din 7 aprilie a.c.

Î n şedinţa din 31 martie 2009 şi-au 
expus programele de activitate 

pentru ocuparea posturilor vacante 3 
decani şi 9 şefi de catedră – un număr 

impresionant, apărut dintr-o coinci-
denţă de timp nemaintâlnită anterior.

Unicul candidat la postul de decan al 
Facultăţii de Inginerie şi Management în 
construcţia de maşini a fost actualul decan, 
conf., dr. Alexei Toca. D-sa a prezentat un 
amplu Program 
de activitate pen-
tru 2009-2014 cu 
idei manageriale 
concludente. Din 
cele 23 de capito-
le ale programului 
spicuim unele idei 
privind promova-
rea parteneriatu-
lui cu studenţii, 
pe de o parte, şi 
cu industria, pe de altă parte, inclusiv: 

• susţinerea structurilor de autoadmini-
strare studenţească;

• asi gurarea calităţii de predare, sporirea 
reuşitei;

• acceptarea studiilor la a doua speciali-
tate pentru studenţii cu o reuşită înaltă;

• încurajarea activităţii de cercetare ştiin-
ţifică, inclusiv în diferite proiecte;

• stimularea morală şi materială a stu-
denţilor din familii socialmente-vulnerabile;

• susţinerea activităţii studenţilor în struc-
turi de formare extrauniversitare;

• organizarea anuală a târgurilor tinerilor 
specialişti;

• colaborarea cu întreprinderile autohto-
ne şi străine în vederea desfăşurării stagiilor 
de practică şi angajării în câmpul muncii etc.

Un singur candidat a fost înregistrat şi la 
funcţia de decan al Facultăţii de Calculatoa-
re, Informatică şi Microelectronică – actualul 
decan, conf., dr. Ion Balmuş. În programul 
său de activitate pentru următorul mandat 
am remarcat capitolul privind dezvoltarea 
planurilor de studii şi modernizarea proce-
sului de învăţământ, care prevede:

• adaptarea 
planurilor de studii 
la exigen ţele în vă-
ţământului euro-
pean, cu accent 
pe pregătirea fun-
damentală şi de 
specialitate;

• amenajarea 
sălilor de curs cu 
mijloace multime-
dia moderne;

• organizarea unor seminare metodice 
pentru cadrele didactice tinere în vederea im-
plementării metodelor moderne de instruire;

• editarea materialelor didactice, elabo-
rarea ciclurilor de prelegeri, culegerilor de 
probleme, îndrumarelor pentru lucrările de 
laborator şi stagiile de practică;

• diversificarea metodelor de efectuare 

Senat Alegeri: trei decani           
şi nouă şefi de catedră

a lucrărilor de laborator, inclusiv prin mo-
delarea şi simularea la calculator, utilizând 
programe specializate cunoscut şi softuri 
elaborate de cadrele didactice de la FCIM;

• orientarea proiectelor de diplomă spre 
aspecte reale, la comanda întreprinderilor;

• organizarea Olimpiadei on-line la in-
formatică;

• implementarea noilor forme şi metode 
de predare-învăţare pe baza tehnologiilor 
educaţionale moderne, inclusiv învăţămân-
tul la distanţă;

• diversificarea metodelor de atragere la 
studii a noilor contingente.

Şi pentru 
ocu parea postu-
lui de decan al 
Facultăţii de Ra-
dioelectronică şi 
Telecomunicaţii a 
candidat un sin-
gur competitor 
– actualul decan, 
conf., dr. Serghei 
Andronic. 

În Programul său se acordă o atenţie 
deosebită activităţilor educaţionale cu stu-
denţii:

• dezvoltarea autoguvernării studenţeşti;
• organizarea a 4 ediţii ale concursului „Bur-

sa Moldcell”, 2 ediţii ale concursului „Excelenţă 
în telecomunicaţii” şi altor 2 ediţii ale concur-
sului „Cea mai bună grupă academică”;

• înfiinţarea Clubului tinerilor amatori de 
radio;

• editarea ziarului facultăţii „Turnul alb”;
• lansarea Academiei Cisco la UTM (de-

cembrie 2009), în cadrul căreia îşi fac studiile 
2 grupe academice;

• antrenarea studenţilor cu o reuşită în-
altă în cercetarea ştiinţifică, diferitelor con-
cursuri, programe naţionale, internaţionale 
etc. 

Prin vot secret dnii Alexei Toca, Ion Bal-
muş şi Serghei Andronic au fost realeşi în 
funcţia de decan la FIMCM, FCIM, FRT. 

La felicitările Senatului UTM alăturăm 
şi felicitările cordiale ale redacţiei ziaru-
lui UTM „Mesager Universitar”!

Pe 4 aprilie 2009 sala de festivităţi a UTM 
era plină de... emoţiile a sute de elevi veniţi 
din diferite oraşe şi sate ale republicii să afle 
şi să vadă ce reprezintă în sine acest templu 
al ştiinţei şi tehnicii, la care au visat să ajungă 
– Universitatea Tehnică din Moldova. 

În fiecare an, la început de aprilie, UTM 
oferă elevilor din clasele absolvente posibi-
litatea de a-şi verifica cunoştinţele la disci-
plinele de bază pentru profilul universitar 
tehnic: matematica, fizica, chimia, informa-
tica, desenul (ultima probă – pentru tinerii 
care aspiră la specialităţi tehnico-artistice), 
organizând tradiţionala Olimpiadă Tehnică 
Naţională.

În faţa sutelor de elevi s-au prezentat 
rectorul UTM, acad. Ion Bostan, decanii 

celor 10 facultăţi. Rectorul a conturat un ta-
blou sumar al universităţii: UTM pregăteşte 
ingineri în 16 domenii şi 65 de specialităţi, 
care de fapt acoperă tot spectrul industrial 
necesar republicii: construcţia de maşini, 
mecanica, industria alimentară, industria 
uşoară, radiotelecomunicaţiile, informatica, 
electronica, transporturile, construcţiile in-

dustriale şi civile, arhitectura, designul in-
dustrial şi de interior, inginerie economică, 
urbanism, energetică. 

Elevii au fost informaţi că UTM are cel 
mai înalt plafon pentru locurile asigurate de 
la bugetul de stat – 1500. Mărimea unei bur-
se de studii este astăzi de 505 lei la anii in-
feriori şi de 606 lei – la cei superiori. Plafonul 
pentru admiterea pe bază de contract este 
de asemenea foarte înalt – 2500 de locuri. 
UTM dispune şi de cele mai multe locuri în 
cămine, fiind create condiţii optime de trai 
şi odihnă. Pe baza procesului Bologna UTM 
a obţinut succese serioase  în pregătirea ti-
nerilor ingineri, argumentul fundamental 
în acest sens sunt diplomele absolvenţilor, 
recunoscute în ţări străine. 

În fiecare zi de olimpiadă, pe 4 şi 11 
aprilie, au fost organizate şi Zile ale Uşilor 
Deschise. Decanii şi profesorii i-au primit 
pe elevi în campusurile UTM din sectoarele 
Râşcani, Centru, Botanica, le-au demonstrat 
laboratoarele, atelierele, aulele universitare, 
au răspuns la numeroasele întrebări ale ele-
vilor.

Olimpiada 
Tehnică la UTM

(Urmare în pag. 2)
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Consiliul de Administraţie

În şedinţa din 6 aprilie 2009 Consiliul de 
Administraţie a pus pe tapet o chestiune de 
importanţă primordială acum, când dorim 
să obţinem o recunoaştere generală, în con-
textul european şi chiar mondial, a calităţii 
diplomelor eliberate de UTM. Aceasta o cere 
şi Procesul Bologna, astfel ca să se poată 
realiza mobilitatea totală a absolvenţilor-in-
gineri pe întreaga piaţă globalizată a mun-
cii – Europa, SUA, Canada, America de Sud, 
Australia. Tema dezbătută a fost formulată 
astfel: „Cu privire la structura şi conţinu-
tul tezelor de licenţă în conformitate cu 
cerinţele Procesului Bologna”. Au raportat 
dnii Petru Todos, prim-prorector, şi Andrei 
Chiciuc, şeful Departamentului pentru Ma-
nagementul Calităţii.

Când putem spune că o teză de licenţă 
este de calitate? Atunci când aceasta este 
un rezultat al cercetărilor concrete, per-
sonale ale studenţilor. Anume cercetarea 

proprie a temei, reflectarea experienţelor şi 
ideilor proprii conferă lucrării originalitate, 
iar studentului – motivaţia de a se consa-
cra domeniului în care îşi formează cariera 
profesională. Cercetarea proprie presupune 
implicarea gândirii proprii, a ideilor, suges-
tiilor, rezolvărilor personale ale tânărului 
absolvent-inginer, şi nu compilarea sau mai 
rău – plagiatul unor idei, principii, legităţi 
tehnico-ştiinţifice deja cunoscute. Iar pentru 
aceasta trebuie să ai cunoştinţe profunde. 

Pentru a asigura cerinţa de bază a calită-
ţii – cercetarea proprie, studentul-absolvent 
va trebui să introducă în broşura cu teza de 
licenţă o declaraţie  a sa precum că lucrarea 
nu conţine plagiat. Este vorba de ridicarea 

serioasă a gradului de responsabilitate a 
studentului-absolvent.

Consiliul de Administraţie a analizat şi 
un „Ghid pentru elaborarea şi susţinerea pro-
iectelor de licenţă”. Vom extrage din el câteva 
precepte care converg în albia calităţii tezei 
cu ideea de bază – cercetarea proprie. Volu-
mul unei atare lucrări nu trebuie să fie exa-
gerat, pentru că tocmai acest fapt constituie 
un impediment spre calitate. Se preconizea-
ză un volum acceptabil de 50-80 de pagini.

Orice sprijinire pe textul unei cărţi, unei 
lucrări a unui alt cercetător, a internetului 
urmează să fie însoţită de trimiterea respec-
tivă, în caz contrar se va considera că stu-
dentul a comis un plagiat. Ghidul dat men-
ţionează clar în această privinţă: „Studentul, 
în calitatea sa de autor, este singurul răspun-
zător pentru exactitatea şi veridicitatea tutu-
ror rezultatelor obţinute în lucrare. În acelaşi 
timp, el este responsabil de respectarea legii 

drepturilor de autor şi a oricăror drepturi co-
nexe în legătură cu elaborarea lucrării sale”. 

În contextul calităţii tezei de licenţă se 
înscrie, fără îndoială, şi rolul conducătorului 
ştiinţific. Acesta va trebui să scrie un aviz, 
care va fi anexat la declaraţia studentului în 
broşura cu textul, desenele, schemele expu-
se în lucrare.

Toate tezele conţin la final un capitol pri-
vind protecţia muncii. Acesta nu trebuie să 
fie „umflat” pe zeci de pagini, repetând lu-
cruri cunoscute, ci să expună clar şi concis 
esenţa. 

Cu alte cuvinte, absolventul este chemat 
să înveţe a scrie/exprima logic şi laconic ne-
cesarul.

Rigori Bologna: 
tezele de licenţă se vor baza pe cercetări 

concrete ale studenţilor

În aceeaşi şedinţă a Senatului au fost ale-
şi, prin vot secret, 9 şefi de catedră: conf., dr. 
Ala Climov – Catedra „Drept patrimonial”, 
FCGC; conf., dr. Igor Mardare – Construirea 
şi producerea aparatajului electronic”, FRT; 
conf., dr. Ion Ioneţ – Catedra „Management 
ecologic şi ingineria apelor „UNESCO-Cous-
teau”, FUA; conf., dr. Pavel Nistiriuc – Cate-
dra „Sisteme optoelectronice”, FRT; conf., dr. 
Nicolae Bejan – Catedra „Telecomunicaţii”, 
FRT; conf., dr. Demian Uşanlî – Catedra „In-
ginerie şi management în sistemele de pro-
ducţie”, FIMCM; conf., dr. Ilie Manole – Ca-
tedra „Transport auto”, FIMM; prof. univ., dr. 
Victor Şontea – Catedra „Microelectronică 
şi dispozitive semiconductoare”, FIMCM; 
conf., dr. Victor Pogora – Catedra „Electroe-
nergetica”, FEn.

Rezultatele implementării 
Sistemului de manage ment 

al calităţii la FIEB
Acesta a fost punctul 2 din agenda ace-

leiaşi şedinţe a Senatului. În rapoartele ex-
puse, conf., dr. Nicolae Ţurcanu, decanul 
FIEB, şi conf., dr. ing. Andrei Chiciuc, şeful 
De partamentului pentru Managementul Ca-
lităţii, au developat un vast tablou factologic 
la temă. În fiecare an se perfectează „Ghidul 
studentului”; titularii disciplinelor aplică în 
munca didactică „Dosarul titularului”; pla-
nurile didactice şi programele analitice se 
corectează continuu, în funcţie de cerinţele 
producţiei faţă de pregătirea adecvată a ti-
nerilor ingineri; se organizează sondaje de 
opinie între studenţi, absolvenţi, angajatori, 
urmărindu-se acelaşi scop al calităţii etc.

În rezultat, reuşita la studii se află în creş-
tere; sporeşte apreciabil numărul masteran-
zilor şi doctoranzilor, al publicaţiilor – crea-
ţia profesională a cadrelor didactice de la 
FIEB, se intensifică cooperarea internaţiona-
lă, mobilitatea studenţilor şi profesorilor, de 
exemplu, prin implementarea în prezent a 
programului de masterat „Economia aface-
rilor imobiliare”, finanţat de UE etc.

Cu toate acestea, subiectul calităţii stu-
diilor a incitat şi discuţii aprinse – nu ne-
apărat la adresa FIEB, ci în general privind 
recunoaşterea diplomelor noastre universi-
tare, situaţie calificată drept precară anume 
pe criteriul calităţii. Marea majoritate a teze-
lor de diplomă din RM sunt scrise pe teme 
generale, neavând adiacenţă cu economia 
reală. În mare parte, aceste lucrări sunt de 
natură teoretică, or teoria nu trebuie rein-
ventată, ea poate fi găsită oriunde în condi-
ţiile actuale, când există un câmp informa-
ţional enorm. Reiese că asemenea teze de 
diplomă sunt scrise pentru... nimeni, în timp 
ce astăzi se pune tot mai imperios problema 
scrierii tezelor la comanda agenţilor econo-
mici. O teză scrisă la comanda întreprinderii 
întotdeauna va fi cercetată pe teren, va fi 
„muncită” şi, bineînţeles, se va situa departe 
de cuvântul „plagiat”, pentru că nu poţi „pla-
gia” o situaţie concretă, unică a întreprinde-
rii care solicită cercetarea.

Deci orientarea UTM în subiectul dat 
trebuie orientată cu maximum de perseve-
renţă spre tezele de licenţă scrise la comen-
zile reale ale industriei, fapt ce va motiva 
studenţii şi profesorii spre ridicarea veridică 
a calităţii pe toate planurile. Aceasta se va 
referi la tezele tuturor celor 3 trepte univer-
sitare: Licenţă-Masterat-Doctorat (LMD).

Senat Alegeri: trei decani                       
şi nouă şefi de catedră

Rectorul dl Ion Bostan a subliniat facto-
rul nociv al corupţiei, care, din păcate, tinde 
să pătrundă şi la UTM. D-sa a cerut repre-
zentanţilor sindicatului să efectueze o mun-
că explicativ-educativă în subiectul dat. Sa-
lariile în temei modeste ale colaboratorilor 
nu pot motiva faptul admiterii unui act de 
corupere sau fraudă. Din moment ce o per-
soană a hotărât să-şi lege soarta de UTM, ea 
poate activa aici numai pe baza conştiinţei 
curate în gândire şi fapte. 

Adunarea a aprobat să suplimenteze 
cap. II cu punctele 9.4.1. cu următorul con-
ţinut: „Probele (dovedite în conformitate cu 
legislaţia) la adresa cadrului didactic/colabo-
ratorului care confirmă „tentative de corupere 
sau fraudă” (p. 6 al Codului de Etică şi Condui-
tă Universitară al UTM) vor servi pentru Admi-
nistraţia UTM drept argument de concediere 
(în conformitate cu art. 86, al. 1 p.m.)”.

S-a evidenţiat şi lucrul neadecvat al paz-
nicilor, intendenţilor, altor angajaţi ai Ser-
viciului administrativ-gospodăresc. Faptul 
se datorează în mare parte aflării lor înde-
lungate în acelaşi loc de serviciu, formân-
du-se astfel nişte stereotipuri şi o atitudine 
cu efect negativ. În context s-a decis supli-
mentarea art. 12 al Contractului Colectiv de 
Muncă prin art. 12.1 în felul următor: „... per-
soanele angajate la UTM în cadrul Serviciului 
administrativ-gospodăresc în funcţie de paz-
nici, intendenţi etc. pot fi trecute cu locul de 
muncă în alte cămine, blocuri de studii, secţii 
etc., prin rotaţie la fiecare 2 ani, în limita pre-
vederilor Fişei postului de muncă”. 

Au fost incluse şi alte modificări/com-
pletări la Contractul Colectiv de Muncă. 
Acestea vizează mai multe aspecte: conce-
diile anuale ale cadrelor didactice – să nu 
deterioreze graficul de studii; ajutoarele 

Sindicatul şi rectoratul

Contractul 
Colectiv de Muncă: 

modificări şi completări
Pe 3 martie 2009 reprezentanţii organizaţiilor sindicale ale colaboratorilor 

şi studenţilor UTM au discutat cu rectoratul asupra procesului de reali-
zare a Contractului Colectiv de Muncă pentru anii 2008-2010, încheiat între ad-
ministraţia UTM şi sindicat. Părţile au convenit să procedeze la unele modificări 
şi completări la documentul în vigoare, acestea fiind dictate de unii factori care 

apar în cursul mereu schimbător al vieţii universitare şi sociale în general. 

materiale la atingerea vârstei de 60 şi 70 de 
ani etc. În cadrul şedinţei au fost analizate 
diferite propuneri parvenite de la facultăţi 
privind perfecţionarea anumitor condiţii de 
bună funcţionare a diferitelor verigi şi fac-
tori în marele organism al UTM cu zeci de 
mii de studenţi şi colaboratori. Aceste pro-

puneri au vizat compartimentele Salarizare, 
Protecţia socială, Protecţia muncii, Obliga-
ţiunile organizaţiei sindicale, Activitatea 
didactică etc. Atmosfera constructivă ce a 
dominat discuţiile celor două părţi s-a do-
vedit a marcat bunul mers înainte al întregii 
activităţi universitare. 

Factorii de risc sunt prezenţi pretutinde-
ni în viaţa de zi cu zi, de aceea problemelor 
ce ţin de securitate, ocrotirea sănătăţii şi 
menţinerea capacităţii de muncă necesită 
o atenţie deosebită la toate nivelurile de 
instruire şi pregătire profesională. În acest 
scop la UTM a fost creat Serviciul de pro-
tecţie a muncii şi de profilaxie a incendiilor. 
Printr-un ordin pe universitate, au fost des-
emnate persoanele responsabile de securi-
tatea muncii în toate subdiviziunile univer-
sitare. În corpurile de studii au fost formate 
echipe pentru protecţia civilă, care pot să 
intervină în cazul unor situaţii de urgenţă. 
Periodic se organizează aplicaţii practice 
în scopul sporirii măiestriei profesionale a 
membrilor acestor echipe.

În cadrul Comitetului Sindical al UTM 
activează Comisia pentru protecţia muncii, 
care ţine în vizorul său problema instruirii 
angajaţilor, efectuarea controalelor privind 
respectarea normelor şi regulilor de protec-
ţie a muncii. La Senatul UTM se fac periodic 
dări de seamă referitoare la starea securită-
ţii şi igienei muncii.

UTM alocă mijloace impunătoare pen-
tru a asigura siguranţa clădirilor, instalaţii-
lor, utilajului; condiţii sanitaro-igienice şi de 
protecţie a muncii la fiece loc de lucru; orga-
nizarea asistenţei sanitaro-sociale, curative 
şi profilactice pentru angajaţi; regimuri op-

time de muncă şi odihnă; distribuirea gra-
tuită a echipamentului de protecţie indivi-
duală; instruirea angajaţilor. Pentru persoa-
nele care lucrează în condiţii cu o anumită 
influenţă a factorilor nocivi sunt prevăzute 
diverse înlesniri, cum ar fi acordarea supli-
mentelor la salariu, concedii suplimentare, 
regimuri speciale de muncă şi odihnă etc.

Permanent se desfăşoară activităţi de 
pregătire a viitorilor specialişti în domeniul 
securităţii vitalităţii prin predarea cursurilor 
„Protecţia muncii” şi „Protecţia mediului am-
biant”. În acest sens la FRT, FCGC, FEn, FTMIA, 
FIMM s-a acordat un număr corespunzător 
de ore pentru educaţia şi formarea conştiin-
ţei ecologice. Cu regret, celelalte facultăţi 
au comasat disciplinele „Protecţia muncii” 
şi „Protecţia mediului ambiant”, reducând 
drastic numărul de ore în domeniul dat. 

Ţinând cont de faptul că sănătatea şi 
bunăstarea omului este determinată de in-
fluenţa comună a factorilor naturali şi soci-
al-economici, Administraţia UTM, conducă-
torii de subdiviziuni trebuie să depună efor-
turi majore pentru a îmbunătăţi continuu 
situaţia ecologică, a crea un climat sănătos 
în colectivele de muncă, a reduce la mini-
mum influenţa factorilor stresanţi, a spori în 
permanenţă securitatea muncii.

E. Olaru, 
şef Catedră SAV

Servicii universitare

Securitatea activităţii vitale
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Acad. Solomon MARCUS

(Va urma)

SINGURĂTATEA MATEMATICIANULUI
Eşecul educaţiei matematice

Recunoscută ca unealtă uneori utilă, 
matematica era încă departe de a fi şi un 
fapt de cultură. Ciocanul e şi el o unealtă; 
devine oare prin aceasta cultură? Educaţia 
din şcoală/facultate nu lasă să se vadă că în 
matematică există şi idei, istorie, conflicte, 
interacţiuni cu alte discipline. Din variatele 
moduri de gândire matematică (inductivă, 
deductivă, abductivă, metaforică, ipotetică, 
imaginativă etc.), capabile de a funcţiona 
şi în afara matematicii, şcoala se raportea-
ză doar la deducţie şi combinare, uitând că 
modalitatea deductivă e haina matematiciii, 
nu şi substanţa ei. Metabolismul matemati-
cii cu alte discipline e slab. Aşa se ajunge la 
situaţia în care elevii protestează împotriva 
prezenţei matematicii în curriculum pentru 
că ei nu-şi propun să devină matematicie-
ni. Ajunşi la vârsta evocărilor, intelectua-
li rareori au amintiri semnificative despre 
orele de matematică. Dacă acceptăm drept 
cultură ceea ce îţi rămâne după ce ai uitat 
tot, a tunci trebuie să recunoaştem: mulţi 
oameni nu se aleg aproape cu nimic din 
matematica şcolară, rămân marcaţi pe via-
ţă de spaima examenelor de matematică. 
Dacă mergem la sursa acestei situaţii, vom 
identifica o complicitate neintenţionată în-
tre matematicieni, factorii de putere şi biro-
craţia învăţământului. Este educaţia mate-
matică destinată unei elite? Mulţi răspund 
afirmativ. Nu mă număr printre ei. Se ajunge 
la ceea ce francezii numesc mathématiques, 
récettes de cuisine, iar americanii – cook book 
mathematics. Din această monstruoasă coa-
liţie rezultă caricatura de educaţie matema-
tică pe care încercăm s-o depăşim.

 1914: mărturia lui Ţiţeica
Iată cum începe discursul de recepţie 

al lui Ţiţeica la Academia Română, 29 mai 
1914: Sunt reprezentantul unei ştiinţe pe care 
mulţi o socotesc mohorâtă,    faţă de care chiar 
respectul unora nu e lipsit de un fior care îl ţine 
pe om la depărtare; în scurt, reprezint o ştiinţă 
puţin simpatică: matematica. 

Faţă de singurătatea în care se afla Ţi-
ţeica acum 100 de ani, s-a schimbat ceva 
esenţial în starea de singurătate a matema-
ticianului? Da, în sensul agravării situaţiei, 
ca urmare a faptului că limbajul matematic 
a devenit mai complicat şi, vorba filozofului 
francez Henry, constituie o formă de barba-
rie (La barbarie, Paris, 1987). Se ralia astfel 
filozofului englez Steiner, care în Language 
and silence (New York, 1967) pleda pentru 
un punct de vedere 
similar. Ţiţeica merge 
mai departe şi, parcă 
anticipând reproşul 
adus ştiinţei în sec.
XIX, de a fi fără patrie, 
îşi continuă discursul: 
Ştiinţa matematică nu 
e legată de niciunul 
din resorturile noastre 
sufleteşti care s-o facă 
iubită. Istoria – cu re-
învierea trecutului, 
literatura – cu strălucirea de expresii, geolo-
gia, chimia, biologia – cu problemele lor de 
interes practic şi naţional n-au nevoie să-şi 
dovedească foloasele. Fiecare înfăţişează o 
bogăţie a ţării: de gândire, simţire, energii. 
Singură, matematica nu are şi nu poate avea 
o însemnătate naţională.

Ţiţeica evocă exemple din ştiinţa gali-
leo-newtoniană, dar rămâne modest în ceea 
ce priveşte statutul matematicii: Matematica 
e nu numai o limbă precisă, de exprimare sim-
plă, dar şi o unealtă de cercetare…E cea mai 
perfectă limbă în care se poate povesti un fe-
nomen natural. Iată în ce situaţie umilitoare 
s-a aflat unul din marile spirite ale noastre, 
într-o societate victimă a propriului ei eşec 
în domeniul educaţional. Sunt aproape 100 
de ani de atunci, dar statutul social al mate-
maticii rămâne la fel de contradictoriu. 

 Putem măsura frumuseţea?
În 1970 public Poetica matematică. De 

astă dată, „scandalul” l-a întrecut pe cel de 
la apariţia Lingvisticii matematice, fapt firesc, 

deoarece poetica e mai populară decât ling-
vistica. Acest experiment în testarea reacţii-
lor faţă de o posibilă relevanţă a matemati-
cii în teritorii ale artei a arătat: matematicii 
i se recunoaşte capacitatea de a aprofunda 
structurile prozodice ale versului, aspecte-
le structurale, formale ale figurilor retorice, 
aspectele tipologice ale narativităţii, tipu-
rile de geometrie teatrală, dar i se refuză o 
eventuală pretenţie de a facilita accesul la 
inefabilul poetic sau de a furniza criterii de 
evaluare a calităţii artistice a unui poem. 
Birkhoff preconiza tocmai acest lucru: un 
mod matematic de a aprecia plăcerea este-
tică pe care o generează un obiect. El por-
neşte de la figuri geometrice şi piese muzi-
cale simple şi propune procedee de apre-
ciere a gradului lor O de ordine şi a gradului 
lor C de complexitate. Apoi lansează ipoteza 
conform căreia plăcerea estetică produsă de 
obiectele respective ar fi proporţională cu O 
şi invers proporţională cu C – idei suficient 
de provocatoare pentru a constitui obiectul 
unei prezentări la Congresul Internaţional 
al Matematicienilor (1928). Experimentul şi 
ipoteza lui Birkhoff trebuiesc înţelese ca o 
lucrare de laborator privind psihologia crea-
ţiei artistice. Ulterior, ideile sale aveau să fie 
discutate în termeni de teoria matematică 
a informaţiei, în cadrul şcolii germane a lui 
Bense. Pe de altă parte, tentativa de a apre-
cia comparativ valoarea estetică reapare în 
creaţia lui Escher, în cadrul colaborării sale 
cu geometrul Coxeter, criteriile fiind şi aici 
bazate pe ordine şi complexitate.

 De la respingere la entuziasm 
 În cele câteva zeci de recenzii ale cărţii 

mele, aprecierile au mers de la negarea fer-
mă, dar cu argumente trimiţând la autorii 
latini – din partea specialistului în retorică 

Florescu, până la en-
tuziasmul debordant 
al lui Klinckenberg 
(Grupul de retorică 
de la Liège), care ve-
dea în poetica mate-
matică o etapă supe-
rioară în înţelegerea 
poeziei. Între aceste 
extreme s-au plasat 
mulţi scriitori, criti-
ci, esteticieni. Poeţii 
sunt deschişi faţă de 

alăturările inedite de termeni, dispuşi să le 
accepte, să le caute posibile semnificaţii, 
dar în această căutare ei îşi dezvăluie pre-
judecăţile acumulate în legătură cu mate-
matica. Pe de altă parte, în felul în care cei 
de formaţie umanistă m-au recenzat s-a 
putut desluşi modul în care ei presupun că 
o formaţie matematică ar putea fi o piedi-
că în calea înţelegerii autentice a poeziei. 
Replica lui Stănescu, într-o poezie pe care 
mi-a dedicat-o, e semnificativă: Matematica 
s-o fi scriind cu cifre,/ dar poezia nu se scrie 
cu cuvinte. E cunoscută replica dată de un 
mare poet francez unui interlocutor care se 
plângea că nu scrie poezie deoarece nu are 
idei: Poezia nu se face cu idei, ea are nevoie de 
cuvinte. Cine are dreptate? Pentru a înţelege 
ce a vrut să spună Nichita în versurile de mai 
sus, scrise în 1970, trebuie să mergi la Necu-
vintele sale din 1969 şi la volumul Respirări 
din 1982. Poezia şi matematica au în comun 
contrastul dintre haina în care ies în lume şi 
viaţa lor ascunsă.

(spicuiri din discursul de recepţie, 
rostit în aula Academiei Române, 2008)
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P e 12 martie 20009 CENIOP-ul de 
la UTM a organizat în sediul său 

din campusul universitar „Râşcani” 
Târgul locurilor de muncă pentru 

absolvenţii a.c. – orientativ 2200. 

Este un al doilea târg în palmaresul CE-
NIOP-ului, după cel din primăvara anului 
2008, fapt ce ar vorbi despre o experienţă 
îmbogăţită. Prin ce? Prin însuşi faptul auto-
afirmării, astfel că acum despre CENIOP ştiu 
atât studenţii, cât şi agenţii economici, care 
vin la târgul locurilor de muncă pentru a in-
vita la lucru tineri specialişti. 

La târg au venit agenţi economici din 
Chişinău, Orhei, Călăraşi, Ungheni, Soroca, 
Bălţi, Edineţ, Cahul etc. Câteva exemple: SA 
Constructorul, Bălţi; SA Alfa-Nistru, Soroca; 
fabrica de brânzeturi, Soroca; Intexnauca, 
Chişinău; Orange-Moldova; Moldtelecom; 
Coca-Cola, Moldova-Gaz; Institutul de pro-
iectări pentru organizarea teritoriului din 
cadrul Agenţiei Naţionale de Cadastru; East 
Autolada, Chişinău; Topaz, Chişinău; fabri-
ca de conserve, Călăraşi; fabrica de mobilă, 
Chişinău; Serviciul Protecţiei Civile – Situaţii 
Excepţionale din cadrul Ministerului Aface-
rilor Interne al RM etc. În total – peste 50 de 
subiecţi industriali.

Oferta locurilor de muncă a agenţilor 
economici a fost variată: ingineri progra-
matori, electricieni, cadastrali, constructori, 
mecanici, termoenergeticieni, ai mediului, 
specialişti în domeniile: mobilă, protecţie 
antiincendii, proiectări, montaj, textile, ce-
ramică, conserve, alimentaţie publică, vini-
ficaţie, gestionarea depozitelor, revizie teh-
nică, instalaţii tehnice, economie, urbanism, 
arhitectură, tehnologii informaţionale, eva-
luarea imobilului etc.

Au fost prezenţi şi mulţi reprezentanţi ai 
presei, fapt explicabil  prin importanţa soci-
ală deosebită a unei asemenea etape, când 
o nouă generaţie de ingineri trebuie să pă-
şească în câmpul muncii pentru a dezvolta 
în continuare economia republicii.

Participanţii la târg, cu precădere stu-
denţi din anul terminal, au manifestat un 

viu interes faţă de oferta târgului – au citit 
cu atenţie materialele publicitare ale agen-
ţilor economici, au discutat cu reprezen-
tanţii întreprinderilor, au depus CV-uri, au 
completat formulare-cereri pentru o even-
tuală angajare. Precum se vede, CENIOP-ul 
UTM navighează bine pe valurile economiei 
de piaţă, are legături cu sute de agenţi eco-
nomici, depune eforturi şi în cadrul UTM 
pentru alfabetizarea studenţilor în matricea 
complexă a mecanismelor de pe piaţa mun-
cii şi, fireşte, în reorientarea mentalităţii lor. 

Târgul a culminat cu o „masă rotundă”. 
În discuţii a fost apreciat efortul deosebit al 
CENIOP în orientarea profesională a viito-
rilor specialişti, dar au fost expuse şi unele 
critici constructive, de care CENIOP va ţine 
seama pe viitor. În primul rând, este vorba 
de spaţiul restrâns afectat pentru un eveni-
ment de asemenea anvergură: lume multă, 
studenţii se strecurau cu greu pentru a lua 
cunoştinţă de materialele publicitare ale în-
treprinderilor şi a discuta cu reprezentanţii 
acestora. Problema spaţiului este foarte im-
portantă pentru un târg al locurilor de mun-
că. Participanţii au nevoie să discute într-o 
atmosferă calmă, nestingheriţi de forfota 
din jur.

Târgul reprezintă în sine şi un impor-
tant „moment educativ”, tocmai de aceea 
s-a atras atenţia asupra faptului că la eveni-
ment s-au prezentat în special studenţi din 
anul de absolvire şi mai puţin de la anii I sau 
II, care trebuie să manifeste de pe acum in-
teres pentru viitoarea carieră profesională.

CENIOP-ul a fost criticat şi pentru pre-
gătirea insuficientă a studenţilor în ceea 
ce priveşte prezentarea lor în faţa agenţilor 
economici. Majoritatea dintre ei încep dia-
logul cu o întrebare departe de caracteriza-
rea propriilor abilităţi profesionale, cum ar 
fi: „Ce salarii oferiţi?”. Pe când de la ei se aş-
teaptă să spună: „Eu am abilităţi de muncă 
în cutare sau cutare direcţie”. Abia după ace-
ea ar fi binevenită întrebarea despre salariu. 
Târgul locurilor de muncă a oferit CENIOP-
ului un plus de experienţă. Următorul târg 
urmează a se derula până la finele anului 
universitar curent.

Al doilea târg 
al locurilor de muncă

Pe 23 februarie a.c. CENIOP 
a organizat seminarul 

„Tehnologia şi managementul ali-
mentaţiei publice” pentru studenţii 

anului I, FTMIA. 

Anului I – despre carieră? Nu e prea de-
vreme? Seminarul a demonstrat: dimpotri-
vă, e foarte necesar, deoarece îl orientează 
de pe acum pe student în planificarea ca-
rierei şi, implicit, îi trezeşte interesul pentru 
materia de studiu.

Elena Muravschi, coordonator CENIOP, 
a pregătit un modul de cursuri pentru stu-
denţi (8 perechi) în tema „Competenţe pro-
fesionale şi planificarea carierei”. Orele se 
organizează într-o formă atractivă – jocul 
didactic. De exemplu, pe tablă se afişează 
un copac stilizat. Fiecărui student i se dă o 
„frunză”, pe care el trebuie să răspundă în 
scris la întrebarea: „Ce scop urmăriţi prin ab-
solvirea Facultăţii de Tehnologie şi Manage-
ment în Industria Alimentară?”. 

Deşi studenţii sunt liberi în a-şi exprima 
opinia, fiind invitaţi să-şi pună la contribu-
ţie toată imaginaţia, din răspunsurile lor se 
vede clar că ei îşi privesc destul de serios şi 
realist viitorul profesional.

Ludmila Stepan: Vreau să fondez o bra-
serie proprie.

Stela Vântu: Vreau să înfiinţez un res-
taurant propriu.

Victor Condurachi: Vreau să devin ma-
nagerul unui restaurant. 

Ulterior, răspunsurile lor se pliază pe un 
alt joc – „Viaţa mea ca o călătorie”, în cadrul 
căruia se analizează eventualele obstacole 
care pot să apară în „călătoria” spre realiza-
rea scopului profesional propus şi modalită-
ţile de depăşire a acestora. Depăşirea obsta-
colelor rezidă în pregătirea bună, temeinică 
a viitorilor specialişti – anumite competenţe 
cu caracter profesional, social etc.

Altfel zis, prin intermediul unor jocuri di-
dactice antrenante studenţii obţin informa-
ţii foarte utile pentru viitorul lor profesional 
şi cetăţenesc. De asemenea, contează foarte 
mult şi fundalul educativ, care îi va mobiliza 
spre a-şi extinde aria de cunoştinţe.

La seminar a asistat şi Svetlana Harito-
nov, conf., dr. la Catedra de Chimie, FTMIA, 
d-sa fiind îndrumătorul grupei academice 
respective. Prezenţa îndrumătorului apro-
fundează eficienţa educativă a acestor se-
minare, ceea ce serveşte drept un frumos 
exemplu didactic şi pentru alte facultăţi.

CENIOP organizează asemenea semina-
re cu grupe academice de la toate facultă-
ţile UTM. Utilitatea lor este incontestabilă 
– ele direcţionează eforturile studenţilor 
spre realizarea cu succes a scopului final 
– planificarea carierei profesionale. Or, acest 
fapt este şi mobilizator în acelaşi timp.

Seminare CENIOP: 
planificarea carierei



4 Mesager Universitar, aprilie 2009

Economia noastră naţională are la te-
melie doi piloni – agricultura şi industria 
alimentară. În sec. XIX aveam numai mori, 
instalaţii de producere a uleiului, uscătorii 
de fructe, centre vinicole, fabrici de pâine, 
mezeluri, lumânări etc.

Către anii 70-80 ai sec. XX republica 
avea o agricultură modernă şi o industrie 
alimentară prosperă: fabrici de conserve, 
zahăr, tutun, mari combinate de carne, pâi-
ne, bomboane, peste o sută de fabrici sau 
puncte vinicole etc.; s-a dezvoltat şi sectorul 

alimentaţiei publice. Toate aceste întreprin-
deri mari şi mici necesitau un număr impu-
nător de ingineri – tehnologi în industria 
alimentară. 

Cadre inginereşti cu studii medii se pre-
găteau doar la Tehnicumul Tehnologic din 

Chişinău şi la Şcoala 
de Viticultură. În anii 
1958-64 la Chişinău a 
funcţionat o filială a 
unui institut unional 
(studii cu frecvenţă re-
dusă), care pregătea in-
gineri pentru industria 
alimentară. Această 
filială în 1964 a trecut 
în componenţa Institu-
tului Politehnic.

În anul 1959 la Uni-
versitatea de Stat au 
fost deschise câteva 
specialităţi inginereşti. 
Printre acestea – „Chi-

mia industrială” (cu profil pentru industria 
alimentară). Specialitatea a fost inclusă în 
cadrul facultăţii de Chimie (decan – N. Polo-
tebnova). În anii 1959-62 erau înscrişi câte 
25 de studenţi, apoi câte 2 grupe academice. 
În anul 1964 acest contingent de studenţi a 
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S p e c i a l i t ă ţ i
Tehnologia Păstrării şi Prelucrării Cerealelor
Tehnologia Panificaţiei
Tenologia Păstrării şi Prelucrării Fructelor şi Legumelor
Tenologia Vinului şi a Produselor obţinute prin Fermentare
Tenologia Zahărului şi a Substanţelor Zaharoase
Tehnologia Laptelui şi Produselor Lactate
Tehnologia Cărnii şi Produselor din Carne
Tehnologia Produselor Alimentaţiei Publice 
Biotehnologii Industriale
Tenologia Vinului şi a Produselor obţinute prin Fermentare, 
cu opţiunea – Tehnologia berii şi a băuturilor răcoritoare
Tehnologia (filiera francofonă)

Două facultăţi

CATEDRE
1. Chimie (fondată în a. 1964) – 18 cadre 

didactice. Catedră comasată. Şefi de catedră: 
Ţ. B. Conunova (1964-75), A. I. Bârcă (1975-
77), V. Z. Amarii (1977-79; 1980-86; din a. 
2001), L. P. Cernega (1979-80; 1986-93), 
M. A. Cherdivarenco (1964-66), E. V. Zo-
bov (1964-70), V. L. Guţanu (1999-2001), R. 
Sturza (2005-2008), A. Verejan (din 2008).

2. Enologie (fondată în a. 1965) – 13 ca-
dre didactice. Şefi de catedră: V. I. Zincenco 
(1965-75), A. P. Balanuţă (1976-89; 1992-94; 
din a. 2000), C. D. Sârghi (1994-2000).

3. Tehnologia Conservării (fondată în a. 
1964) – 11 cadre didactice. Şefi de catedră: 

B. V. Zozulevici (1964-75), G. A. Pavlov 
(1975-77), P. G. Tatarov (1977-84; din a. 
1993), V. F. Caragia (1984-93).

4. Tehnologia şi Organizarea Alimen-
taţiei Publice (fondată în a. 1977) – 13 ca-
dre didactice. Şefi de catedră: G. A. Pavlov 
(1977-79), J. I. Ciumac (1979-84; 1990-
2000), E. V. Bognibova (1984-90), E. C. Du-
pouy (din anul 2000). 

5. Procese, Aparate, Tehnologia Panifi-
caţiei şi a Cerealelor (fondată în a. 1964) 
– 12 cadre didactice. Şefi de catedră: M. E. 
Chişinevschi (1964-71), G. A. Pavlov (1971-
72; 1992-94), M. A. Cherdivarenco (1972-
75), V. V. Diordic (1971-92), G. C. Dicusar 
(1994-2001), A. S. Lupaşco (din a. 2001). 

6. Tehnologia Substanţelor Zaharoa-
se (fondată în a. 1996) – 3 cadre didactice. 
Şef de catedră: A. L. Antonovici (din a. 
1996).

7. Limbi Moderne (fondată în a. 1964) 
– 18 cadre didactice. Şefi de catedră: V. V. 
Zapletina (1964-66), L. T. Cebotarencu 
(1966), V. V. Goncearenco (1966-90), N. 
N. Zgardan (1990-2003), E. S. Gore (2003-
04), L. I. Ungureanu (din a. 2004).

8. Filiera Francofonă – 11 cadre di-
dactice.

Date şi cifre
1. Prima specialitate  –   1959
2. Întemeierea facultăţii  –   1964
3. Catedre   –          7
4. Cadre didactice  –     143
5. Cadre auxiliare  –        52
6. Doctoranzi   –        23
7. Contingent de studenţi –   2035
8. Absolvenţi (1964-2008)               –   8484
9. Stud. înscrişi în a. 2009 –     307     
(inclusiv cu frecvenţă redusă) –       75

Devotat şi rodnic slujitor pe ogorul pe-
dagogiei din Moldova în lunga perioadă 
de peste 50 de ani, de la sfârşitul războiului 
al doilea mondial (1945) până la sfârşitul 
vieţii sale (2000), Tudor Cibotaru şi-a depus 
talentul şi dragostea pentru nobila activita-
te de instruire şi educaţie a generaţiilor în 
creştere. A fost învăţător, a lucrat în diferite 
organe de conducere a învăţământului, in-

Comemorări Savantul-pedagog Tudor Cibotaru – 95
Institutul de Ştiinţe ale 

Educaţie a organizat 
la Biblioteca „B. P. Hasdeu” din Chişi-

nău o întrunire comemorativă pentru 
consemnarea unei aniversări-jalon a 
unui Om-jalon în domeniu: 95 de ani 

de la naşterea lui Tudor Cibotaru.

clusiv ministru-adjunct, a efectuat cercetări 
ştiinţifice în pedagogie, a scris cărţi şi artico-
le în presa pedagogică. Este cunoscut şi ca 
un istoric documentat al învăţământului şi 
gândirii pedagogice în Moldova. 

În vremurile sovietice elementul ideolo-
gic totalitarist-comunist avea o forţă repre-
sivă extraordinară în tot ceea ce se scria şi, ca 
urmare, era nespus de greu să exprimi obi-
ectiv faptele istorice. Se găseau însă oameni 
temerari care căutau să înfrunte minciuna 
totalitaristă, să descrie în mod obiectiv fap-
tele istorice. Unul dintre aceştia a fost şi Tu-
dor Cibotaru, în calitatea sa de coordonator 
şi redactor al monografiei colective „Istoria 
învăţământului şi a gândirii pedagogice în 

Moldova”. Colectivul de autori cuprinde per-
sonalităţi cu o pregătire ştiinţifică temeinică 
pentru un asemenea studiu, dar, principalul, 
obiectivi şi oneşti în faţa adevărului istoric. 
Iată numele lor: I. Conţescu, A. Ieşanu, V. 
Coroban, I. Şlaen, E. Levit, V. Potlog, Şt. 
Lupan, L. Oganean, M. Bulgaru.

Monografia şi-a făcut cu greu drum spre 
lumina tiparului: din 1982 până în 1992. O 
adevărată odisee. Astfel s-a numit mai apoi 
şi interviul subsemnatului cu Tudor Cibota-
ru, publicat în ziarul pedagogic „Făclia” din 
3 ianuarie 1992 – „Istoria (odiseea) unei căr-
ţi”. Autorii au îndrăznit atunci să abordeze 
problemele învăţământului de pe poziţiile 
adevărului istoric, ci nu în felul cum cereau 

interesele de îndoctrinare marxist-leninistă 
şi de pervertire comunist-bolşevică a tine-
relor generaţii... Cartea a apărut deja după 
demolarea URSS, în 1992, în vremuri noi, 
democratice, iar în 1994 a fost distinsă cu 
Premiul de Stat al RM.

Participanţii la întrunire au consemnat 
rolul de catalizator al dezvoltării învăţă-
mântului şi ştiinţei didactice în Moldova, pe 
care l-a jucat impetuoasa personalitate a lui 
Tudor Cibotaru în perioada de după 1945 
până astăzi; discipolii lui trag acum brazdă 
adâncă în diferite instituţii didactice şi ştiin-
ţifice din Moldova – idei enunţate de către 
Nicolae Bucun, director-adjunct al Institu-
tului de Ştiinţe ale Educaţiei, Ion Conţes-
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fost trecut la Institutul Politehnic, unde s-a 
deschis Facultatea de Tehnologie. A trecut şi 
un colectiv valoros de cadre didactice. Men-
ţionăm aici patru chimişti eminenţi, care au 
fondat primele catedre ale facultăţii: Mark 
Chişinevshi (prorector pentru activitatea 
ştiinţifică), Mihail Cherdivarenco (decan), 
Ţilea Conunova, Eugen Zobov.

În decembrie 1964 facultatea a avut pri-
ma promoţie de 19 ingineri-tehnologi. Prin-
tre ei – actualul decan, dl Grigore Mustea-
ţă, şi şeful Catedrei „Tehnologia conservării” 
– dl Pavel Tătaru. În anul 1967 la facultate 
erau înscrise deja 4 grupe la cele două spe-
cialităţi. Începând cu anul 1973 facultatea 
pregăteşte specialişti pentru industria şi 
unităţile alimentaţiei publice. În toţi anii 
facultatea a pregătit câte 40-50 de ingineri 

cu studii cu frecvenţă redusă. În anul 1977 
(după transferul Facultăţii de Economie la 
Universitate) în componenţa FT a fost inclu-
să specialitatea „Economie şi management 
în industria alimentară”, condusă de mulţi 
ani de aşa profesori valoroşi, cum ar fi Ri-
volda Fedotova, Ivan Zaiaţ, Ilie Blaj (după 
2004 – catedra şi specialitatea au trecut în 

componenţa FIEB).
În ultimele două 

decenii au apărut noi 
specialităţi: tehnologia 
panificaţiei, zahărului, in-
dustria cărnii ş.a.

În toţi anii profesorii 
facultăţii au asigurat şi 
instruirea studenţilor de 
la alte facultăţi (la chi-
mia generală sau diverse 

compartimente de chimie specială).

* * *
Industria uşoară a cunoscut o dezvolta-

re vertiginoasă în anii ’60. Menţionăm ase-
menea întreprinderi gigantice, cum sunt 
fabrica de confecţii „Ionel”, fabrica de trico-
taje „Steaua”, fabrica de încălţăminte „Zorile” 
(toate din Chişinău), fabrica de confecţii din 
Tiraspol, două mari fabrici din Soroca: de 

confecţii şi de tricotaje, combinatul de mă-
tăsuri din Tighina. Specialităţile inginereşti 
respective au fost deschise cam târziu. Abia 
în anul 1989 la UTM a apărut specialitatea 
„Tehnologie şi construcţia confecţiilor” (în 
cadrul Facultăţii de Tehnologie) – două gru-
pe cu studii la zi şi una cu frecvenţă redusă. 
În câţiva ani s-a format un colectiv peda-
gogic calitativ, au fost organizate cabinete 
şi laboratoare, s-au deschis specialităţi noi 
(de exemplu – confecţii din piele), a crescut 
contingentul de studenţi. În anul 1995 a fost 
inaugurată Facultatea de Industrie Uşoară. 
Decanul-fondator – dl Constantin Spânu. 

Ultima specialitate deschisă – „Tehnologii 
poligrafice” (2005). În 2003 facultatea a obţi-
nut blocul de studii nr. 11.

Aurel Marinciuc,
conf., dr. Catedra „Mecanica Teoretică”

CATEDRE
1. Bazele Designului şi Creaţiei Tehni-

ce în Industria Uşoară (fondată în a. 1995) 
–  25 cadre didactice. Şefi de catedră: Elena 
D. Gorea (1996-98), Elena A. Musteaţă (din 
a. 1998). 

2. Modelarea Confecţiilor din Ţesături 
şi Tricoturi (fondată în a. 1995) – 12 cadre 
didactice. Şefi de catedră: Irina A. Elizarov 
(1995-97), Stela I. Balan (din a. 1997).

3. Tehnologia Confecţiilor din Ţesături 
şi Tricoturi (fondată în a. 1991) – 15 cadre 
didactice. Şefi de catedră: Svetlana M. Sa-
lamatova (1991-97), Angela G. Scripcenco 
(din a. 1997)

4. Modelarea şi Tehnologia Confecţiilor 
din Piele (fondată în a. 1998) – 10 cadre di-
dactice. Şef de catedră: Valentina V. Bulgaru 
(din a. 1998)

5. Tehnilogii Poligrafice (fondată în 
2005) – 6 cadre didactice. Şef de catedră : 
Viorica Scobioală.

Date şi cifre
1. Prima specialitate  – 1989
2. Întemeierea facultăţii  – 1995
3. Catedre   –        5
4. Cadre didactice  –      70
5. Cadre auxiliare  –      31
6. Doctoranzi   –        5
7. Contingent de studenţi – 1138
8. Absolvenţi (1964-2008) – 1927
9. Stud. înscrişi în a. 2009 –   260
     (inclusiv cu frecvenţă redusă) –     40

45
UTM: file de istoriede Tehnologie

În decembrie 1964 facultatea a avut pri-

componenţa FIEB).

decenii au apărut noi 
specialităţi: tehnologia 
panificaţiei, zahărului, in-
dustria cărnii ş.a.

facultăţii au asigurat şi 
instruirea studenţilor de 
la alte facultăţi (la chi-
mia generală sau diverse 

compartimente de chimie specială).

S p e c i a l i t ă ţ i
Modelarea şi Tehnologia Confecţiilor  din Ţesături
Modelarea şi Tehnologia Confecţiilor din Piele şi Înlocuitori
Modelarea şi Tehnologia Tricotajelor
Tehnologii Poligrafice
Design Vestimentar
Inginerie şi Management, cu opţiunea:  
    1. Inginerie şi management în industria uşoară

cu, Vlad Pâslaru, Victor Ţimpău, Tamara 
Cazacu – toţi colaboratori ai institutului, 
Virgil Mândâcanu, profesor la Universita-
tea Pedagogică „I. 
Creangă”, Vitalie 
Pastuh-Cuboltea-
nu, cercetător în 
pedagogie, Maria 
Danilov, colabora-
toare la Muzeul de 
Istorie a Moldovei, 
scriitorii Vladimir 
Beşleagă şi Lidia 
Latieva. O notă 
intimă de aduce-
re aminte au im-
primat relatările 
sufletiste ale dnei 
Claudia Stepa-
chin-Cibotaru, so-

ţia sărbătoritului, nepotului Vasile Agachi, 
pedagog-pensionar, altor rude din s. Strâm-
ba de lângă  Bălţi.

Centrul cultural de la UTM (cond. – Mi-
hai Braga, conf., dr.) a organizat pentru stu-
denţii FRT o întâlnire de zile mari cu două 
personalităţi eminente ale culturii noastre:                         
pictorul Gheorghe Vrabie şi actorul Sandu 
Cupcea.

Cunoscutul pictor-grafician Gh. Vrabie, 
autorul stemei de stat a RM şi al compozi-
ţiei grafice de pe bancnotele de lei moldo-
veneşti, a trezit interesul studenţilor cu o 
materie nouă – despre artele plastice. D-sa 
a  făcut o incursiune în istoricul stemelor 
din Moldova de-a lungul vremii, le-a vorbit 
studenţilor despre culorile drapelului de 
stat şi semnificaţia acestora. 

Pictorul Vrabie şi actorul 
Cupcea la FRT

Actorul Sandu Aristin Cupcea, cunoscut 
ca un distins declamator artistic, a citit cu 
mult patos poezii din Mateevici, Emines-
cu, Vieru, Dabija, vocea sa făcând şi de astă 
dată ca aerul din spaţioasa sală de festivităţi 
a UTM să vibreze într-un mod neasemuit de 
solemn, epic, liric.

A fost nu doar o simplă transmitere a 
unui impresionant volum de informaţie 
culturală, dar şi un moment educativ de 
o pregnanţă anume, fapt ce consolidează 
sentimentul civic al tinerilor în formare.
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P e 29 ianuarie 2009 în blocul de studii FCIM a avut loc Simpozionul ştiinţifi-
co-aplicativ „Proiectarea şi realizarea căilor de comunicaţie”, cu partici-

parea UTM, Universităţii „Politehnica”, Timişoara, firmele „Gauss”, Timişoara 
şi „Trimetrica”, Chişinău. Evenimentul a fost însoţit de lansarea la FCIM a unui 

laborator tehnico-instructiv dotat cu calculatoare performante, în care studen-
ţii, cadrele didactice, inginerii TI vor pătrunde în tainele ştiinţei şi practicii GIS, 

aflat într-o dezvoltare vertiginoasă în toată lumea. 
Sistemul Geografic Informaţio-

nal (SIG), mai cunoscut sub abrevierea 
engleză GIS (Geographical Information 
System), este o modalitate tehnică de 
a obţine prin intermediul tehnologiilor 
informaţionale tot felul de informaţii 
geografice spaţiale la diferite distanţe. 
GIS asigură prelucrarea. 

Manipularea, analiza, modelarea şi 
vizualizarea datelor geografice/spaţiale 
în scopul rezolvării unor probleme com-
plexe de cadastru, geodezie, topografie 
etc. GIS este un factor foarte important 
în economia naţională, iar pentru a for-
ma specialişti în domeniu sistemul dat 
se cere a fi implementat şi în curriculu-
mul universităţilor tehnice. 

GIS răspunde la 4 întrebări majore: 
• poziţia exprimată în coordonate 

(unde se află entitatea respectivă?);
• atributele exprimate prin diferite va-

lori ce caracterizează şi individualizează en-

titatea (ce este entitatea respectivă?);
• relaţiile spaţiale exprimate prin ve-

cinătăţi  (care sunt relaţiile faţă de celelalte 

entităţi reprezentate pe hartă?);
• Timpul exprimat prin data la care a 

fost constatată existenţa respectivei entităţi 
(când a fost observată?).

La simpozionul dat au fost expuse date 
interesante privind aplicarea în România şi 
în Republica Moldova a tehnologiilor Sis-
temului Geografic Informaţional (GIS) la 

proiectarea, construcţia, gestionarea dru-
murilor în domeniile reţelelor inginereşti 

(conducte de gaze, telecomunicaţii electri-
ce etc.), în cadastru, fotografierea sateliţilor, 
inventarierea terenurilor aflate în proprieta-
tea statului român, identificarea parcelelor 
agricole, monitorizarea flotei auto, în dome-
niul imobiliar-edilitar etc.

În cadrul simpozionului au luat cuvântul 
dnii Nicolae Robu, rectorul Universităţii „Po-
litehnica”, Timişoara, prof., dr. ing.; Valerian 
Dorogan, prorector UTM pentru cercetarea 
ştiinţifică; Mircea Stoian, reprezentantul  
firmei „Gauss”, Timişoara; Eugen Hristev, 
reprezentantul  firmei „Trimetrica”, Chişinău; 
Ion Balmuş, decanul FCIM, UTM, conf., dr.; 
Vasile Grama, şeful Catedrei de Geodezie, 
Cadastru şi Geotehnică, FCGC, UTM; Gheor-
ghe Lucaci, decanul Facultăţii de Construc-
ţii, Universitatea „Politehnica”, Timişoara; Eu-
gen Cepoi şi Alexandru Lungu, ingineri la 
firma „Trimetrica”, Chişinău; dl Cornel Bota, 
dr. ing., Universitatea „Politehnica”, Timişoa-
ra; Gheorghe Dorel şi Cristian Grădinaru, 
ingineri la firma „Gauss”, Timişoara; Cristian 
Gabor, directorul firmei „Gauss”, Timişoara.

La simpozion au asistat şi studenţi de la 
diferite facultăţi ale UTM, fapt ce denotă in-
teresul tineretului studios ingineresc pentru 
GIS şi schimbul fertil de idei între Universita-
tea „Politehnica”, din Timişoara şi Universita-
tea Tehnică din Moldova. 

Simpozion internaţional 
Timişoara-Chişinău

în blocul de studii FCIM a avut loc Simpozionul în blocul de studii FCIM a avut loc Simpozionul î tiinţifi- entităţi reprezentate pe hartă?);

Simpozion internaţional Simpozion internaţional Simpozion internaţional Simpozion internaţional 
Timişoara-ChişinăuTimişoara-ChişinăuTimişoara-ChişinăuTimişoara-ChişinăuUn nou Sistem 

Geografic 
Informaţional

În cuvântul de deschidere, rectorul UTM, 
acad. Ion Bostan, a salutat iniţiativa Facul-
tăţii de Energetică privind iniţierea unor 
discuţii profesioniste pe tema prestării ser-
viciilor publice de alimentare centralizată 
cu energie termică şi tarifării energiei şi a 
remarcat interesul deosebit manifestat de 
către  participanţii la seminar pentru tema-
tica respectivă.

Republica Moldova, ca şi majoritatea 
statelor lumii, caută să ţină piept conse-
cinţelor rigide ale recesiunii economico-fi-
nanciare. Anul 2009 ne convinge de faptul 
că modalitatea actuală de alimentare a ţării 
cu energie şi combustibil este una foarte 
vulnerabilă. Creşterea preţurilor la gazele 
naturale reduce accesul agen-
ţilor economici şi al populaţiei 
la această resursă energetică. 
Care ar fi pârghiile reale ce ar 
facilita accesul la energie pen-
tru majoritatea populaţiei?  

Răspunsul este, de fapt, 
unul cunoscut:

• raţionalizarea consumului 
de resurse energetice şi ener-
gie;

• modernizarea surselor de 
căldură – CET-urilor, centralelor 
termice de cartier/zonă, cazanelor instalate 
în locuinţe, sistemelor de alimentare cen-
tralizată cu energie termică (SACET) din 
localităţile urbane, inclusiv a SACET-Chişi-
nău, precum şi extinderea ariei de utilizare 
a acestora în localităţile în care acest lucru 
se dovedeşte a fi logic;

• reabilitarea clădirilor din punct de ve-
dere termic;

• extinderea producerii de resurse ener-
getice locale (biomasa folosită în scopuri 
energetice).

Pentru soluţionarea acestor probleme 
este necesar suportul activ al statului, care 
s-ar exprima prin:

• actualizarea politicii naţionale de efi-
cienţă energetică şi a politicii de cogenerare 
a energiei şi încălzirii centralizate;

• elaborarea şi implementarea unor pro-
grame guvernamentale de finanţare a prin-
cipalelor activităţi în domeniu;

• valorificarea asistenţei străine – BM, 
USAID, BERD, UE;

• adoptarea unor măsuri de protecţie 
socială;

• valorificarea resurselor energetice lo-

cale etc. Participanţii la seminar au făcut 
unele constatări la temă, acestea dovedin-
du-se a fi destul de dezolante: Republica 
Moldova este o ţară lipsită practic de resurse 
energetice fosile; resursele locale (biomasa, 
hidroenergia) constituind doar cca 7% din 
consumul intern; peste 90% din resursele 
energetice sunt importate. Economia ţării 

este una dintre cele mai energofage (ener-
go-consumatoare) din regiune; consumul 
energetic primar şi final depăşind de cca 3 
ori nivelul mediu pe UE. Totodată, legislaţia 
şi instituţiile responsabile de eficienţa ener-
getică din RM sunt neoperaţionale; progre-
sele sunt neglijabile. 

Eficienţa energetică este factorul cel mai 
ieftin, mai puţin poluant şi mai disponibil. 
Însă în RM aceasta nu este subvenţionată 
la nivelul necesar. Astfel apare necesitatea 
unor noi surse de producere a energiei elec-
trice şi termice, precum şi a popularizării 
efectelor benefice în urma diminuării emi-
siilor de gaze cu efect de seră, îmbunătăţirii 
calităţii aerului în mediul urban, reducerii 
consumului de combustibil.

În finalul lucrărilor, participanţii la semi-
nar au adoptat un şir de recomandări, care 
urmează să fie  remise factorilor de decizie 
pentru a-şi găsi o aplicare reală. Între ele: 

• Preluarea de către ANRE a reglemen-
tării căldurii, cel puţin în mun. Chişinău, 
pentru a stopa criza alimentării cu energie 
termică;

• Ajustarea de către ANRE a modalităţii 

de alocare a cheltuielilor pentru cele două 
energii la CET-uri, asigurarea unei alocări 
nediscrininatorii;

• Pentru a evita debranşarea consuma-
torilor de energie termică de la SACET, ANRE 
urmează să mărească intervalul între tariful 
pentru industrie şi tariful aplicat populaţiei. 

• Lansarea unui  program de reabilitare 
termică a clădirilor, pentru 10-15 
ani, cu finanţare de cca 400-500 
mii USD, care ar conduce la des-
chiderea unor noi locuri de muncă, 
modernizarea a 5-8 mii de aparta-
mente anual, reducerea consumu-
lui şi importurilor energetice cu 
cca 2-3% anual.

• Promovarea auditului ener-
getic obligatoriu şi certificarea 
clădirilor: pentru clădirile publice, 
începând cu 2010, pentru clădirile 
private, începând cu 2012. Se cere 

o lege privind auditul energetic al clădirilor 
şi certificarea lor.

• Promovarea cogenerării de putere 
mică şi medie – se cere o hotărâre de gu-
vern privind oferirea unor facilităţi pentru 
atragerea investiţiilor private în domeniul 
cogenerării.

• Elaborarea unui sistem naţional unitar 
de asistenţă socială pentru energie şi com-
bustibil.

• Susţinerea de către autorităţile locale 
şi centrale a dezvoltării modernizării siste-
melor de alimentare centralizată cu energie 
termică (SACET ) în localităţile in care aceste 
sisteme se dovedesc a fi eficiente.

• Urgentarea aprobării Legii cu privire la 
energia termică (ce ar include eventual un 
capitol dedicat cogenerării).

• Elaborarea unui set de acte legislative 
privind restituirea datoriilor SA „Termocom” 
către CET-1, CET-2, Moldova-Gaz, Apă-Canal 
Chişinău.

Participanţii la seminar şi-au manifestat 
dorinţa ca asemenea seminare-dezbateri să 
se desfăşoare periodic.

Valentin ARION, prof. univ., dr. hab.

UTM şi economia reală Energetica: semina ştiinţifico-praic

Modernizarea sistemelor de alimentare 
centralizată cu căldură – o cerinţă a timpului

P e 28 februarie 2009 UTM a găzduit seminarul republican ştiin-
ţifico-practic „Politica tarifară în sectorul termoenergetic”. La 

seminar au participat reprezentanţi ai Ministerului Economiei şi Comer-
ţului, Agenţiei Naţionale pentru Reglementare în Energetică, CET-1 şi 

CET-2 Chişinău, CET-Nord, SA „Termocom”, Institutului de Energetică al 
AŞM şi ai unor primării. 

Pe parcursul a patru decenii de activita-
te la UTM domnul profesor Vitalie Scalnâi 
a demonstrat o deosebită perseverenţă în 
pregătirea cadrelor inginereşti pentru eco-
nomia naţională, în special în domeniul 
transportului auto, implicându-se în rea-
lizarea unor probleme strategice pentru 
dezvoltarea sistemului naţional de formare 
a cadrelor pentru economia naţională, mul-
te dintre acestea fiind cu titlu de pionierat 
pentru RM: deschiderea specialităţilor de 
inginerie în transportul auto, înfiinţarea Ca-
tedrei Transport Auto, Consiliului Naţional 
de Acreditare Academică a instituţiilor de 
învăţământ, Centrului moldo-britanic de 
Reconversie profesională a militarilor.

Mult stimate domnule profesor Vitalie 
Scalnâi! Apreciem calităţile dvs. personale, 
talentul şi măiestria pedagogică, principia-
litatea, iscusinţa de promovare a concepţii-
lor profesionale şi didactico-ştiinţifice, deo-
sebitele calităţi manageriale demonstrate 
pe parcursul anilor în calitate de şef cate-
dră, decan, prorector al UTM, preşedinte al 
Consiliului Naţional de Evaluare Academică 
şi Acreditare a Instituţiilor de Învăţământ 
din RM, director al Centrului Specializat de 
Formare Continuă în Construcţii. 

În numele întregului corp profesoral 
didactic, studenţi şi colaboratori ai UTM vă 
transmit cu prilejul onorabilei aniversări un 
călduros „La mulţi ani!”, multă sănătate şi 
noi realizări în continuare!

Cu profund respect, 

Ion BOSTAN, 
rector al UTM, 

academician al AŞM

Vitalie 
SCALNÂI 
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Dl student Victor Gârlea, monitorul 
grupei „051 – Microelectronică”,  ne spune 
cu mândrie că toţi colegii din grupă învaţă 
bine, frecventează regulat orele, au un com-
portament civilizat în toate privinţele. Au 
format o grupă academică exemplară la fa-
cultate, ba poate şi pe întreaga universitate.

Grupa este în anul terminal şi s-ar putea 
spune că în 4 ani aici s-a produs o „cernere” 

efectivă, astfel că cei 26 de studenţi care au 
ajuns „la finiş” sunt cei care merită: numai 
din „boabe” bune poţi „face” şi „cerne” o făină 
bună. Unul din meritele acestei grupe rezidă 
în faptul că aici învaţă şi tineri de etnie rusă, 
cu limba maternă rusă, care audiază cu suc-
ces cursurile în limba română. Meritul aces-
ta se exprimă în apropierea interetnică, a in-
tereselor comune de studii, de îmbrăţişare 
a profesiei, de omenie în general – aspecte 
necesare în formarea complexă, inclusiv ci-
vică, a tineretului nostru. 

Monitorul Gârlea a menţionat spiritul 
pronunţat de echipă, fapt subliniat de altfel 
şi de alţi monitori când scriem despre alte 
grupe fruntaşe. E şi firesc oricine are nevoie 
de susţinere într-un aspect sau altul.  Acest 
spirit de echipă, atât de necesar în asigu-
rarea succesului la studii al întregii grupe, 

s-a cristalizat fie în procesul propriu-zis de 
studii, la pregătirea temelor, lucrărilor de la-
borator, proiectelor, fie şi în timpul extracur-
ricular – la sărbătorirea unor date anumite, 
în activităţi sportive etc. Un spirit de echipă 
bun, constructiv. 

Studentul Sergiu Terguţă, paralel cu 
studiile, lucrează la o întreprindere. El evi-
denţiază factorul frecvenţei ca fiind crucial 
în succesul la studii. Eu, zice Terguţă, dacă 
mai şi lucrez pe lângă studii, simt foarte 
acut timpul. El trebuie planificat pedant, mi-

nuţios, astfel ca să nu 
am nicio lipsă la lecţii. 
Frecvenţa este cheia 
reuşitei. Încă din anii I 
şi II am convenit întrea-
ga grupă să respectăm 
cu stricteţe prezenţa la 
lecţii şi iată că acum, în 
prag de absolvire, cu-
legem roadele „filozo-
fiei” studenţeşti. 

Studentul Petru Tighineanu a filozofat 
asupra motivaţiei pentru învăţătură. Omul, 
zice el, activează pentru a se afirma în colec-
tiv/societate şi autoafirma  în... ochii proprii. 
Pentru student motivaţia pentru munca 
de-asupra cărţii depinde de mai mulţi fac-
tori: programele de studii, calitatea predării, 
dotarea laboratoarelor, atmosfera din gru-

pa academică, relaţia student-profesor etc. 
Toate acestea la FCIM există, iar noi căutăm 
să susţinem pozitivul. În rezultat, nu avem 
restanţieri. Reuşita e sută la sută. 

Studentul Iurie Costaşco lucrează pa-
ralel cu studiile şi servește un exemplu 
concret pentru colegi în privinţa motivaţiei 
la învăţătură. El deseori se referă la nivelul 
cerinţelor profesionale la locul de muncă 
și nivelul de cunoștinţe pe care le obţine la 
facultate. Producţia mereu modernizată îl 
motivează pe zi ce trece să înveţe mai bine  

și prin exemplul propriu să le demonstreze 
colegilor ce-i așteaptă mâine în faţa apara-
telor, programelor, mecanismelor tot mai 
sofisticate din producţie, astfel ca azi să ia 
tot ce le dă facultatea ca bază de cunoștinţe  
profesionale în microelectronică. 

Dl Victor Șontea, șeful Catedrei „Micro-
electronică și dispozitive semiconductoa-

re”, spus că grupa se evidenţiază ca fiind 
fruntașă la studii și datorită faptului că mulţi 
studenţi manifestă interes pentru cerceta-
rea știinţifică paralel cu studiile. 

Studentul Petru Tighineanu participă 
la școli de vară cu înclinaţie profesiona-
lă, iar recent a fost invitat împreună cu alţi 
studenţi din diferite ţări la un stagiu de 
studii și cercetare la celebrul Institut de cer-
cetări atomice din orașul Dubna, Federaţia 
Rusă. Petru are și multe publicaţii știinţifice 
în reviste de specialitate. Este deţinător al 
Bursei Președintelui Republicii Moldova. 
Exemplul unui astfel de student îi stimulea-
ză și pe ceilalţi. 

 Un exemplu demn de urmat îl servește 
și studentul Alexandru Cor-
duneanu. Paralel cu studiile, el 
cercetează la Centrul naţional 
de studiu al materialelor, care 
activează sub egida AȘM și 
Universitatea Tehnică.

6 studenţi din grupă ma-
nifestă interes  pentru cerce-
tare, au efectuat cursuri apro-
fundate în cadrul unui centru 
internaţional pentru ingineria 
sistemelor microelectronice bi-

omedicale. Un alt grup de studenţi au efec-
tuat cercetări în microelectronică pendinte 
de domeniul  automobilelor, participând și 
la concursul filialei din Iași, România a cu-
noscutei firme germane Siemens. Alţi câţiva 
studenţi cercetează în nanotehnologii. În-
treaga grupă academică este ghidată de 
acumularea cât mai multor cunoștinţe.

acut timpul. El trebuie planificat pedant, mi- motivează pe zi ce trece să înveţe mai bine  

Spirit de echipă constructiv

Prelucrarea 
produselor 

agricole

În perioada 20-21 februarie a.c. Cen-
trul specializat de formare continuă în 
domeniul energetic (director – conf. univ., 
dr. Constantin Codreanu) de pe lângă FEn, 
UTM a găzduit cea de-a II-a ediţie a semina-
relor de informare în problemele surselor 
şi corpurilor moderne de iluminat, I ediţie 
având loc în martie 2007. 

Au participat specialişti în domeniul ilu-
minatului şi ligtdesign-ului, reprezentanţi 
ai firmei Philips-România – dnii Gabriel 
Alexa, business development manager of 
Moldova, Lucian Buiuc, lighting designer, 
Adrian Burtan, IKAM Wholesale Central 
South Europe Philips Lighting, distribuitori 
ai surselor de iluminat în RM, studenţi din 
a.III – beneficiari  ai cursului „Iluminat elec-
tric” şi a.V – aflaţi în plin proces de scriere a 
tezelor de licenţă.

La seminar a fost prezentată o gamă 
largă de surse moderne de iluminat – de 
la sisteme cu LED-uri până la produse cu 
tranzistor optic de comandă şi interfeţe de 
control. Conectate la un sistem de control, 
ele pot schimba intensitatea luminii, înregi-

strând economii de energie electrică – siste-
me Led String şi de module cu LED, LED-uri 
în bandă, lămpi cu LED şi filet tip GU10, E14, 
E27. Ultimele două pot substitui tradiţiona-
lele lămpi incandescente, având un consum 
redus de energie – 0,5-5W. Pentru un glob 
LED cu puterea de consum de 3W, fluxul lu-
minos corespunde unei lămpi incandescen-
te de 60W, iar durata de viaţă a acestor surse 
este de 20-50 de mii ore – de 20-50 de ori 

mai mare decât a lămpilor incandescente. 
Au fost prezentate şi produse moderne 

din gama lămpilor fluorescente tubulare 
– Master TL-D Eco, Master TL5 HE/HO (28W), 
care înregistrează economii de 10%, un flux 
luminos mai mare cu 30% şi un indice de 
redare a culorilor mai eficient. În cea de-
a doua zi a seminarelor au fost prezentate 

corpuri pentru iluminatul interior, exterior 
şi stradal, cu trecerea în revistă a caracte-
risticilor tehnice, lumino-tehnice, ariile de 
utilizare a acestora. Programul seminarelor 
a inclus un concurs pentru cei mai informaţi 
participanţi, cu premii din gama de produse 
Philips şi distribuirea unui set de materiale 
informative: cataloagele „Surse de iluminat 
şi aparataje Philips”, „Concepte şi soluţii”, 
„Iluminatul cu LED-uri”, „Proiecte şi aplicaţii 
realizate cu sisteme de iluminat cu surse 
LED”. Totodată, a fost încheiat un contract 
între CSFCE şi PHILIPS LIGHTING-România 
în scopul promovării produselor de iluminat 
Philips. CSFCE i se va dona un set din 80 de 
corpuri de iluminat pentru amenajarea se-
diului. De asemenea, s-a propus instituirea 
unui ciclu de prelegeri în domeniul ilumi-
natului pentru studenţii FUA, specialitatea 
„Design interior” şi deschiderea unei noi 
specializări – „Luminotehnică şi LightDe-
sign” – la Facultatea de Energetică.

Constantin CODREANU, 
director CSFCE, conf. univ., dr.

Seminar Corpuri de iluminat Philips

Pe 22 februarie 2009 decanatul FRT a or-
ganizat două şedinţe cu părinţii – în grupele 
cu predare în limba română şi rusă. Contac-
tul între FRT şi părinţi e permanent, pârghia 
părinţilor fiind hotărâtoare în educaţia stu-
denţilor. 

Dl Serghei Andronic, decanul FRT, a 
prezentat cadrele didactice – moment im-
portant sub aspect psihologic, deoarece 
aprofundează elementul sincerităţii în reali-
zarea cauzei comune de educaţie a „copiilor 
voştri” şi a „studenţilor noştri”, a expus situ-
aţia privind reuşita la studii –  punctul ne-
vralgic, pentru care de regulă se convoacă 
părinţii la asemenea adunări. 

Reuşita e destul de slabă, a spus deca-
nul. Decanatul face tot posibilul ca să ajute 
studenţii: la anul I sunt desemnaţi cei mai 
experimentaţi profesori, se organizează 
consultaţii, sesiuni intermediare pentru di-
ferite pretestări şi testări.  Cauza nereuşitei 
rezidă în... nefrecventarea lecţiilor. Copiii 
vin la UTM să facă studii, dar nu frecventea-
ză orele! După care susţin că e prea greu... 
de învăţat. De fapt, studentul care frecven-
tează orele, adună fir cu fir cunoştinţele şi 
progresează neapărat. În caz contrar, firul 
studiului se rupe, apropiind momentul du-
reros al exmatriculării... Banii adunaţi cu 
atâta greu de părinţi pentru studiilor se vor 
pierde în vânt. Se strică viitorul copilului. Se 
spulberă speranţele părinţilor... 

Decanul i-a îndemnat pe părinţi să se 
implice mai activ, alături de profesori, în 

buna educaţie a studenţilor, pentru a putea 
vorbi în continuare doar despre reuşite şi 
succese. În continuare decanul a numit cei 
mai buni studenţi la învăţătură: aceştia be-
neficiază de scutiri la achitarea contractelor 
de studii, sunt asiguraţi cu locuri în cămin şi 
invitaţi de diferite firme pentru a-şi asigura 
în viitor un loc de muncă. 

Totodată, părinţii au fost atenţionaţi asu-
pra unei boli sociale grave – mita. „Cumpă-
rarea” notelor fie la liceu, fie la universitate, 
nu face decât să dăuneze, să schilodească 
dramatic viitorul tinerilor. Părinţii trebuie 
să investească în copii cunoştinţe, dragoste 
faţă de carte şi de muncă, nu bani pentru a 
„cumpăra” note.

A fost abordat şi subiectul plecării stu-
denţilor pe timpul verii la muncă în alte ţări. 
Firmele care recrutează tineri în aceste sco-
puri nu urmăresc nici pe departe evoluţia 
cognitivă a tinerilor, ci în mare parte doar 
propriul profit. Adeseori asemenea plecări 
se soldează cu diferite drame, fiind bazate 
pe amăgeli, mistificări, pungăşii. 

După adunarea generală părinţii au avut 
posibilitatea să viziteze aulele de studii, să 
discute la concret cu îndrumătorii grupelor 
academice. Adunarea de la FRT a demon-
strat utilul educativ pe care îl are atât pen-
tru părinţi, cât şi pentru studenţi, profesori. 
Organizarea unor asemenea întruniri ale 
părinţilor din diferite localităţi ale ţării ne-
cesită un efort serios, dar efectul educativ 
este sesizabil.

A veni la facultate ar însemna a veni la studii. De fapt, studii se pot numi şi veniri-
le la facultate ale părinţilor, căci, deşi scurte ca timp, ele sunt profunde ca... volum de 
cunoştinţe. Aici părinţilor li se „predau” cunoştinţe foarte importante despre copiii lor 
– studenţi, astfel ca procesul de pregătire a viitorilor ingineri la UTM să atingă acel bun 
nivel, pe care îl doresc, pe de o parte, părinţii, iar, pe de altă parte, statul. 

Părinţii au venit la facultate
Dl Boris Carabulea, conf., dr., respon-

sabil pentru practica studenţilor la Catedra 
„Tehnologia conservării”, ne-a vorbit despre 
practica tehnologică privind tehnologia pă-
strării şi prelucrării fructelor. Acest gen de 
practică este de fapt vârful pregătirii specia-
listului. În cadrul acestei practici studentul 
vede procesul tehnologic în complex, fapt 
important, căci un viitor şef de întreprin-
dere trebuie să cuprindă cu ochiul tot an-
samblul. Tehnologii sunt multe şi studentul, 
cunoscându-le pe unele, poate compara şi 
trage anumite concluzii pentru ca în viitor 
să poată organiza el însuşi o tehnologie mai 
eficientă în cazul în care se va afla la cârma 
unei întreprinderi.

În prezent în Moldova există 23 de fa-
brici de conserve din sistemul Ministerului 
Agriculturii, 5 fabrici din sistemul cooperaţi-
ei de consum şi cca 50 de secţii mici de con-
serve în sistemul privat. Este un front larg 
de lucru, care cere specialişti de la FTMIA. 
Problema însă rezidă în faptul că această 
specialitate nu este destul de solicitată şi 
catedra caută să atragă noi contingente 
printr-o colaborare mai strânsă cu întreprin-
derile din ramură.

La practica tehnologică studenţii au lu-
crat la procesele de fierbere în aparate cu 
vid, unde se produce concentrarea sucuri-

lor de mere, struguri etc. Există un panou 
de comandă, de unde studentul dirijează în 
mod automat, astfel ca procesul să respecte 
cu precizie normele tehnologice (presiunea, 
temperatura, durat etc.). La fierberea dulce-
ţurilor studentul urmăreşte difuzia zahăru-
lui, astfel ca acesta să nu deterioreze fruc-
tele, iar masa să fie omogenă. Aici importă 
şi culoarea şi multe alte momente care intră 
neapărat în practica studentului, viitor ingi-
ner-tehnolog în industria alimentară.

Fierberea pastelor de fructe solicită stu-
dentului multe cunoştinţe şi abilităţi, pe 
care el şi le completează tocmai la practică. 

Studenţii au lucrat şi în laboratoare, la 
controlul calităţii semifabricatelor şi a pro-
ducţiei finite. Aici se cer cunoştinţe în bio-
chimie, microbiologie, se operează cu apa-
rate etc. Dl Carabulea subliniază că stagiile 
de practică au decurs bine, calitatea nu a 
avut de suferit. Dar... Stagiile de practică tre-
buie să fie mărite. La o fabrică de conserve 
sunt multe linii tehnologice şi studentul nu 
reuşeşte să lucreze pe la toate în 5 săptămâ-
ni. Cândva, durata practicii tehnologice era 
de 3 luni. Trebuie de avut în vedere şi faptul 
că pe lângă procesele propriu-zise studen-
tul trebuie să „pipăie” şi multe alte aspecte 
economic-gospodăreşti: aprovizionarea cu 
energie, apă, materie primă, frigidere etc. 

Grupe  de frunte
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Scurt istoric
Catedra Ştiinţe Socioumane a fost creată 

în rezultatul comasării a trei catedre: „Istoria 
românilor”, „Filozofie” şi „Politologie”, prin 
decizia Senatului UTM din 25 octombrie 
1994. Catedra asigură pregătirea umanitară 
a viitorilor ingineri, oferindu-le cunoştinţe 
în domeniile: filozofia şi istoria filozofiei, 
politologie, sociologie, etica profesională, 
bazele comunicării, metodologia şi istoria 
ştiinţei.

Catedra îşi structurează activitatea pe 
trei secţii: „Filozofie”, „Politologie”, „Etica pro-
fesională şi bazele comunicării”. 

Colectivul didactic s-a format la catedre-
le de ştiinţe sociale existente de la înfiinţa-
rea Institutului Politehnic, avându-i ca şefi 
fondatori pe S. Ţaranov, N. Vasiliev, V. Aculai. 
Au activat peste 100 de pedagogi, între care 
C. Stratievschi, V. Toncovidov, N. Şaşcov, I. 
Gumeniuc, N. Şavelschi, V. Gamov, V. Saca, 
C. Zavtur, D. Borş, O. Adamov. I. Malicov, A. 
Cojocaru, E. Zatâşneac, A. Cuconescu, A. 
Apostu, N. Şevţov, C. Bronici, G. Pancenco,  
M. Popovitcenco, N. Malicov, F. Doroganici, 
I. Buga, P. Andrieş, A. Alexa, N. Piotrovschi, E. 
Stanev, Z. Chitoroagă, R. Samoteev. La câr-
ma catedrelor respective s-au aflat: C. Stra-
tievschi, V. Ursu, O. Adamov, V. Zaharov, A. 
Cojocaru, N. Şaşcov, F. Vârţanu, V. Aculai, I. 
Vangheli.

Catedra Ştiinţe Socioumane a fost con-
dusă succesiv de: F. Vârţanu, I. Vangheli, M. 
Braga. În prezent, la catedră activează 23 de 
profesori titulari: doctorii conferenţiari M. 
Braga, şef catedră, M. Cartofeanu, M. Guz-
gan, O. Gagauz, C. Lozovanu, E. Lozovanu, 

T. Roman, Gh. Slabu, V. Ursu, I. Vangheli, V. 
Vasilos, Gh Varzari, S. Tihun, Vl. Zaharov, lec-
torii superiori V. Florea, D. Simion, A. Vetrilă, 
lectorii universitari C. Cheianu, V. Gadarag, 
V. Roşca, lectorii asistenţi L. Coţaga, V. Buzu, 
N. Şleahtiţchi.

Activitatea didaico-metodică 
La catedră au fost publicate ciclurile de 

prelegeri: „Etnogeneza românilor şi civiliza-
ţia românească timpurie”, „Statele feudale 

şi evoluţia civilizaţiei 
româneşti în condi-
ţiile confruntărilor cu 
marile puteri şi domi-
naţiile străine”,  autori 
– V. Ursu, G. Varzari, T. 
Roman, V. Vasilos, „Isto-
ria filozofiei”, partea I şi 
partea II – M. Braga, C. 
Lozovanu, E. Lozovanu, 
G. Slabu, A. Apostol, F. 
Vârţanu, „Istoria româ-
nilor” – conf. V. Vasilos, 
„Fragmentarium filo-

zofic” – M. Braga, C. Lozovanu, E. Lozovanu, 
„Culturologia” – I. Vangheli, M. Guzgan, S. 
Tihun, „Istoria filozofiei antice” – M. Braga, 
„Sociologia” – G. Varzari, „Filozofia dreptu-
lui” – C. Lozovanu, „Politologia” – I. Vangheli, 
M. Guzgan, V. Roşca, V. Buzu, V. Maftei.

Activitatea de cercetare ştiinţifică 
La catedră se fac investigaţii ştiinţifice în 

direcţiile: istoria şi civilizaţia românească; is-
toria filozofiei şi filozofie; probleme actuale 
ale politologiei; teoria educaţiei; sociologia 
păturilor defavorizate ale societăţii; istoria şi 
metodologia ştiinţei; fundamente filozofice 
ale gândirii inginereşti; psihologie ingine-
rească; istoria dezvoltării ştiinţei şi tehnicii. 

Colaborări 
Catedra colaborează cu Catedrele de Fi-

lozofie, Politologie şi Istorie din RM, Institu-
tul de Filozofie şi Drept al AŞM, Alianţa Fran-
ceză, Asociaţia Filozofilor din RM, Asociaţia 
Politologilor din RM, Asociaţia Istoricilor din 
Republica Moldova. 

Mihai Braga, şef catedră, dr., conf., 
Ion Vangheli, dr., conf.

Catedra „Ştiinţe Socioumane”
45 UTM: file de istorie

Studenţii celor 3 facultăţi – FCGC, FRT, 
FEn – au depus un efort considerabil în pre-
gătirea acestui spectacol anual „TVC” – câte 
repetiţii pentru mizanscene, câte repetiţii 
pentru muzică sau dans, pentru sincroni-
zarea diferitelor sunete onomatopee, câte 
cheltuieli pentru costumaţie uneori 
foarte sofisticată în cusătură pentru 
caracteristica vremurilor trecute sau 
actuale etc.

Pe lista scheciurilor, replicilor, 
mizanscenelor (uneori mute) se pot 
înscrie multe reuşite sub aspect de 
inteligenţă, de spirit. 

La proba „Prezentarea” echipa 
FCGC apare exaltată, veselă şi în-
şiră capitalele multor ţări cu cele 
ce le caracterizează: Atena – oraşul 
de leagăn al civilizaţiei antice, ci 
vestigii arhitecturale ajunse până-n 
vremurile noastre, Tokyo – oraşul 
celor mai sofisticate tehnologii in-
formaţionale, Paris – oraşul culturii 
mondiale, Chişinău – aici studentul face o 
pauză elocventă, scărpinându-se la ceafă şi 
nu are ce spune de bine despre acest oraş 
tocmai în zilele în care s-au produs eveni-
mentele ruşinoase de vandalism... Pauza 
trece şi studentul spune simplu: „Bună sea-
ra, Chişinău!”.

Publicul a „priceput” poanta. Aplaudă 
pentru că avem aici o critică subtilă şi justă 
la adresa Chişinăului. S-a făcut inteligent.

Ingenioasă a fost şi sceneta „La cinema”. 
Studentul cavaler ignoră domnişoara cu 

care a venit şi pălăvrăgeşte în stal cu spec-
tatorul din spate – un coleg al lui, încât a 
„uitat” şi de film, şi de domnişoară.

La proba „Întrebări – răspunsuri” stu-
dentul pune pe podea un borcan mare, gol 
şi întreabă în stil TVC-ist: „Ce este?”. Echipa 

oponentă găseşte imediat o variantă foarte 
inteligentă: „Nu „Ce este?”, dar „Ce-a fost?”.

„Criticul” muzical apreciază diferite cân-
tece. Când se aude cunoscutul „Casa părin-
tească nu se vinde”, el spune: „Ştiu, ştiu, dar 
am luat credite şi trebuie să le achit”. Poanta 
e bună, deoarece reflectă ziua de azi. E bine 
că studenţii găsesc poante sociale, semn de 
maturizare. 

Dar... Dar sărăcia de subiecte – necaz ce 
paşte TVC-urile noastre mai demult – per-
sistă. De aceea prea multe scheciuri, replici, 

Ceva e, 
ceva nu e

scenete s-au „învârtit” în jurul unei şi ace-
leiaşi teme – sexul. În plus, deseori expus 
într-o formă trivială într-atât, încât trebuia 
să mijeşti sau chiar să închizi ochii... Supăra 
serios şi adresarea vulgară cu „Văi! sau Măi!”. 
Studenţii noştri încă nu au învăţat o adresa-

re ceva mai curăţică: „Dle!”, „Dragă!” 
sau, după caz, pe nume. 

La TVC se vede ca-n oglindă că 
pe ogorul culturii generale, a cultu-
rii de comunicare zilnică avem de 
arat şi boronit. În privinţa maniere-
lor ar putea să facă multe îndrumă-
torii de grupă, întâlnirile cu diferite 
personalităţi şi chiar predarea unor 
anume cursuri speciale. Căci comu-
nicarea cultă ar subtiliza sufletul şi 
ne-ar feri de anumite „păcate” mai 
grave, care de fapt izvorăsc din 
grosolănie. Juriul nu a comentat 
în niciun fel TVC-ul dat. Tăcerea lui 
spune şi ea că... Ceva e, ceva nu e... 
Juriul a notat cu anumite puncte 

probele, totalizând pentru echipa FEn – 147 
de puncte, pentru echipele FRT şi FCGC 
– câte 135 de puncte. 

Editura „Pontos” din Chişinău a scos de 
sub tipar într-un tiraj de 1000 de exemplare 
o „Monografie despre învăţământul peda-
gogic universitar” cu denumirea „Profeso-
rul – maestru” de Virgil Mândâcanu, prof. 
univ., dr. hab., Universitatea Pedagogică de 
Stat „Ion Creangă” din Chişinău.

În subtitlul cărţii se evidenţiază 
menţiunea: „Tipărit cu bincevântarea 
Înalt Preasfinţitului Petru, Arhiepiscop al Chi-
şinăului, Mitropolit al Basarabiei şi Erarh al 
Plaiurilor”.

Volumul cărţii este impresionant – 628 
de pagini.

Urmează ca cititorii interesaţi, care vor 
avea acces la tirajul oarecum limitat, să o 
parcurgă cu atenţia cuvenită, apreciind-o la 
justa valoare.

Cărţi noi

„Profesorul 
– maestru”

 III. Anisimov Evghenii  L.T. „Gaudeamus”, or. Chişinău
 III. Chetruşca Constantin  L.T. „Nicolae Donici”,    

     s. Dubăsarii Vechi, r. Criuleni

R E Z U LTAT E L E
Olimpiadei Tehnice Naţionale

CHIMIA

MATEMATICA

DESENUL ARTISTIC

FIZICA

INFORMATICA

 I. Glavan Danu   L.T. „Ion Vatamanu”, or. Străşeni
 II. Stîmkovskaia Anna  L.T. „Mihai Eminescu”, mun. Bălţi
 II. Cârpa Radu   L.T. „Mihai Eminescu”, mun. Bălţi
 III. Stafi Radu   L.T. „Mihai Eminescu”, or. Hînceşti
 III. Alexei Cristina   L.T. „Mihai Sadoveanu”, or. Hînceşti
 III. Malcoci Mihai   L.T. „Mihai Eminescu”, or. Sîngerei

 I. Arbuleac Eugeniu L.T. „Gaudeamus”, or. Chişinău
 II. Macari Nina  L.T. „Mircea Eliade”, or. Chişinău
 II. Rusu Anişoara  L.T. „Mihai Kogălniceanu”, or. Chişinău
 III. Lisnic Victor  L.T. „Mircea Eliade”, or. Chişinău
 III. Fagurel Romeo  L.T. „Mircea Eliade”, or. Chişinău
 III. Sultan Artiom  L.T. „Gaudeamus”, or. Chişinău

 I. Dohotaru Constanţa  L.T. „Spiru Haret”, or. Chişinău
 II. Nichifor Gabriela  L.T. „Spiru Haret”, or. Chişinău
 II. Temţunic Maria   L.T. „Petru Zadnipru”, or. Chişinău
 III. Sârbu Doina   L.T. „Ion Creangă”, or. Chişinău
 III. Bondariuc Leonard  CRAP „A. Plămădeală”, or. Chişinău
 III. Neculseanu Vitalie  Academia de Muzică, Teatru şi Arte Plastice,  

     s. Giurgiuleşti, r. Cahul

 I . Axinti Igor  L.T. „Mircea Eliade”, or. Chişinău
 III. Arbuleac Eugeniu L.T. „Gaudeamus”, or. Chişinău
 III. Romanciuc Elina L.T. „Gaudeamus”, or. Chişinău

Lui Sergiu Bidiuc i-au plăcut 
de mic copil luptele. Atras de ele, 
de iureşul duelurilor de pe saltea, 
a perseverat, devenind astăzi un 
tânăr sportiv de perspectivă.

A început să practice luptele 
sambo şi judo încă în 2000. Avea 
11 ani când a păşit pentru prima 
oară în sala de sport a Clubu-
lui sportiv republican „Olimpia”. 
Atmosfera de acolo l-a copleşit. 
I-a plăcut în mod special atitudinea faţă de 
copii, manifestată de Veaceslav Ciudov, 
primul său antrenor. 

Sub îndrumarea domniei sale, Sergiu, s-a 
antrenat timp de 8 ani. Alături de ceilalţi co-
legi de antrenament, a însuşit în scurt timp 
secretele luptelor sambo şi judo. Au urmat 
primele întreceri. Primele succese. Acestea 
i-au dat aripi lui Sergiu. Reuşea şi în sport, şi 
la învăţătură. Se poate spune chiar că anu-
me sportul l-a ajutat la carte, l-a disciplinat. 

După absolvirea Liceului Teoretic „Iulia 
Haşdeu”, a decis să-şi continue studiile la 
UTM, Facultatea de Inginerie şi Manage-
ment în Mecanică, specialitatea „Maşini, 

instalaţii frigorifice şi sisteme de 
climatizare”. A susţinut cu brio 
examenele de admintere. Este 
student în anul I. Nici de sport 
nu a uitat. Ca şi mai înainte, face 
sambo şi judo. În prezent se pre-
găteşte sub îndrumarea lui Mi-
hail Dragunov. 

Datorită perseverenţei sale, 
Sergiu Bidiuc, a devenit membru 
al selecţionatei de sambo şi judo 

a UTM, a fost cooptat în lotul naţional de 
judo, juniori (cat. 81 kg). A îndeplinit norma 
de candidat de maestru. În toamna anului 
2008 a devenit câştigător la 81 kg a Memo-
rialului de judo „Valentin Guţu”. Acesta a fost 
primul său succes la o competiţie solidă. Re-
cent, Sergiu s-a evidenţiat şi la lupta sambo 
– a devenit campion al RM printre juniori. 
Este un al doilea succes al său obţinut într-
un interval de timp scurt. Nu intenţionează 
să se oprească aici. Doreşte să devină un 
nume răsunător în sportul moldovenesc, 
dar şi un bun specialist.

Mihai Sidorenco, lector superior   

Vrea să ajungă un nume 
în sportul moldovenesc


